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gynne å sette Carte Blanche opp mot frie grupper. 
De er et nasjonalt kompani av dansere som jobber 

under forskjellige koreografer på åremål. Men det er altså 
kompaniet, danserne, som er kunstnerne og får støtte. 

– De frie dansegruppene er skapt av individuelle kore-
ografer som ønsker å realisere sine egne prosjekter. Så de 
kan ikke uten videre overta Carte Blanches offentlige rolle 
med å ta vare på kunstfeltet samtidsdans. Hadde Norge hatt 
20-30 sterke dansekompanier her så kunne man kanskje 
prøvd å sjonglere.

Gjelten viser også til infrastrukturkravet i Grunnloven 
som pålegger staten å legge til rette for ytring, åpen og opp-
lyst samtale. 

– Den paragrafen gjelder ikke bare pressen og det vi van-
ligvis tenker på ytringsfrihet. Det betyr også å tilrettelegge 
for muligheter til å ytre seg på andre måter, som scenekunst. 
Å kunne stole på en fast støtte gir viktige kulturbærere en 
stabilitet og trygghet, som tillater at de kan ta risiko og tåle 
et dårlig år, forklarer Gjelten.

– Men all erfaring fra resten av samfunnet tilsier at faste 
tilskuddsordninger har en tendens til skli ut hvis de ikke 
blir utsatt for tilstrekkelig revisjon eller lønnsomhetskrav.  

– Men det blir våre medlemmer også. Riksrevisjonen er 
jevnlig inne og Kultdepartementet har kjørt en runde med 
evaluering av alle som mottar støtte.

– Men foreløpig uten noen kutt?
– Det har skjedd, men hvorfor må noen absolutt kuttes? 

Vi har som sagt vært gjennom en nasjonal oppbyggings-
fase, og nye kunstnertalenter og organisasjoner blir tatt inn 
fortløpende, blant annet gjennom tiltak som basisfinan-
sieringen. Jo Strømgren Kompani er et eksempel på det. 

– I England blir tilskuddene revidert og justert hvert år.
– England er også et veldig forskjellig sted med en totalt 

forskjellig oppbygning av kulturlivet. Der har de også en 
tradisjon for kulturfinansiering fra private formuer. Det 
er umulig å replisere i Norge fordi de menneskene og for-
muene ikke finnes her. Kanskje om noen generasjoner når 
kjøpmannsmilliardærene våre blir mer opptatt av å bruke 
penger på kultur enn å få malt bilder av seg selv.  

– Kan Norge fortsette å holde seg med en finansieringsord-
ning som er så lukrativ?

– Lukurativt? I mine øyne handler ikke kulurpolitikk 
om «lukrative» støtteordninger, men om kloke samfunn 

som investerer i demokrati og humanisme, slår han fast.
– Norge har vært i en motkonjunktur de siste 15 åre-

ne, men det er fullt mulig å bevare de beste sidene ved 
dagens ordning. Den ligner nye på modellene i Sverige, 
Danmark og Finland, og har vist seg å fungere godt. 

– Men hvis de økonomiske tidene blir dårligere og sam-
funnet står overfor utfordringer, så vil selvsagt kulturlivet 
også ta vår del av smellen. Vi lever da ikke i en boble.

– Det er ikke riktig at vi ikke har satset på det frie 
feltet. Vi satser mer enn noen gang, forklarer kulturminister 
Linda Hofstad Helland.

– Det er Norsk Kulturråd som ansvaret for midlene til 
den frie kunsten, og har 900 millioner kroner å dele ut hvert 
år. Det er blitt opprettet flere nye tilskuddsordninger, og 
det deles blant annet ut mer penger til forsøksvirksomhet 
enn noen sinne.

– Men foreløpig ingen omfordelinger fra de som mottar 
direkte bevilgninger?

– Det er heller ikke riktig. Det er flere grupper som har 
mistet deler av bevilgningen eller hele bidraget de siste 
årene.  

– Forstår du at noen frie kunstnere reagerer når de selv 
klarer å tjene penger på samme type aktivitet som institu-
sjonsteatrene hevder er dømt til å gå med underskudd? 

– Ja, og jeg er veldig imponert over hvordan mange på 
det frie feltet jobber, og hvor mye de får ut av hver krone. 

– Men næringspartiet Høyre vet at faste årlige driftstil-
skudd ikke er kjent for å motiverende til kostnadseffektiv 
drift? Hvis dere mener noe med «kultur som næring», er 
det ikke slike aktører man burde ta inn i varmen?

– Jo nettopp. Vi tar nå neste steg i arbeidet for kultur og 
næring, og ønsker en fordomsfri tilnærming til mangfoldet 
av offentlige og private aktører som kan bidra positivt. Jeg 
mener det er mange andre måter å være med på, også uten 
direkte tilskudd.

– Tror du dagens norske ordning kan bestå?
– Det er jo et politisk spørsmål om vi velger å ta oss råd 

til det. Foreløpig ser det ut til å være bred politisk enighet 
om at det er ønskelig å bevare og understøtte noen nasjonale 
kulturinstitusjoner. 

– Men de økonomiske konjunkturene kan endre seg, og 
den politiske stemningen kan skifte. Og uansett er tiden 
for de store budsjettøkningene over, så kulturlivet vil måtte 
belage seg på omstilling de også.
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